
Protokół Nr XL/13

XL zwyczajnej sesji Rady Gminy Lichnowy 

odbytej dnia 29 sierpnia 2013 r.

Obrady XL sesji zwyczajnej otworzył Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy 
Zbigniew Rybicki. W posiedzeniu uczestniczyli Radni wg listy obecności stanowiącej 
załącznik nr 1 do niniejszego protokołu, Sołtysi zgodnie z listą obecności stanowiącej 
załącznik nr 2 do niniejszego protokołu oraz zaproszeni Goście obecni wg listy stanowiącej 
załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad.

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

3. Przedstawienie porządku obrad.

4. Przyjęcie porządku obrad.

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy.

7. Informacje Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami.

8. Interpelacje i zapytania radnych.

9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

10. Informacje o stanie bezrobocia na terenie powiatu malborskiego i gminy Lichnowy 
oraz działania w zakresie łagodzenia jego skutków w 2013 r. -  referuje Pani Joanna 
Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku.

11. Ocena funkcjonowania lokalnego transportu zbiorowego na terenie gminy w 2012 r. 
oraz zaspokojenie potrzeb w 2013 r.

12. Informacja o stopniu wykorzystania obiektów, terenów rekreacyjnych i urządzeń 
sportowych na terenie gminy Lichnowy w 2013 r.

13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami 
Gminy Lichnowy na lata 2013-2016”.

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia dotyczącego 
przyjęcia zarządzania drogą gminną Nr 2915G rz. Wisła -  Boręty.
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15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatku 
rolnego i podatku od nieruchomości od osób fizycznych w drodze inkasa oraz 
określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso.

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2013 r.

17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy 
finansowej na lata 2013-2026.

18. Wolne wnioski.

19. Zamknięcie posiedzenia.

Ad. 2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy stwierdził, iż na 15 
Radnych na posiedzeniu obecnych jest 12 Radnych. Rada Gminy jest więc władna do 
podejmowania uchwał.

Ad. 3. Przedstawienie porządku obrad.

Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy zapytał czy do zaproponowanego porządku 
obrad są uwagi.

Uwagę zgłosiła Pani Anna Kunkel Zastępca Wójta Gminy Lichnowy, która 
zawnioskowała o wprowadzenie w porządku obrad zmian polegających na umieszczeniu po 
punkcie 10, Informacji dotyczącej przygotowania szkół z terenu gminy Lichnowy do nowego 
roku szkolnego 2013/2014.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zapytał kto z Radnych 
jest za przyjęciem wniosku Zastępcy Wójta Gminy Lichnowy.

Radni w głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie zaproponowaną zmianę.

Ad. 4. Przyjęcie porządku obrad.

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad.

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

3. Przedstawienie porządku obrad.

4. Przyjęcie porządku obrad.

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy.
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7. Informacje Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami.

8. Interpelacje i zapytania radnych.

9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

10. Informacje o stanie bezrobocia na terenie powiatu malborskiego i gminy Lichnowy 
oraz działania w zakresie łagodzenia jego skutków w 2013 r. -  referuje Pani Joanna 
Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku.

11. Informacja o przygotowaniu szkół Gminy Lichnowy do nowego roku szkolnego 
2013/2014.

12. Ocena funkcjonowania lokalnego transportu zbiorowego na terenie gminy w 2012 r. 
oraz zaspokojenie potrzeb w 2013 r.

13. Informacja o stopniu wykorzystania obiektów, terenów rekreacyjnych i urządzeń 
sportowych na terenie gminy Lichnowy w 2013 r.

14. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami 
Gminy Lichnowy na lata 2013-2016”.

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia dotyczącego 
przyjęcia zarządzania drogą gminną Nr 2915G rz. Wisła -  Boręty.

16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatku 
rolnego i podatku od nieruchomości od osób fizycznych w drodze inkasa oraz 
określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso.

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2013 r.

18. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy 
finansowej na lata 2013-2026.

19. Wolne wnioski.

20. Zamknięcie posiedzenia.

Radni w głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie zaproponowany porządek obrad.

Ad. 5. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

Radni w głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie, bez uwag protokół z poprzedniej
sesji.

Ad.6. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, pogratulował i wręczył
kwiaty Panu Janowi Michalskiemu Wójtowi Gminy Lichnowy, zajęcia 1 miejsca wśród
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włodarzy powiatu malborskiego w plebiscycie zorganizowanym przez Dziennik Bałtycki na 
Wójta Pomorza 2013.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, podziękował za życzenia i poinformował 
zebranych, że Gmina Lichnowy zajęła 4 miejsce spośród wszystkich gmin Pomorza.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, stwierdził, iż miło 
słyszeć, że Gmina odnosi takie sukcesy.

Na posiedzenie przybył Pan Józef Maciuński oraz Pani Iwona Zbrzeźna.

Ad. 7. Informacje Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, na początku podziękował wszystkim zebranym 
za przyjęcie grupy z Niemiec. Szczególe podziękowania złożył Pani Annie Kunkel, która była 
głównym koordynatorem wymiany. Z całą pewnością może stwierdzić, że wszyscy 
uczestnicy wymiany wracali do Niemiec zadowoleni.

Drugą kwestią, którą chciałby poruszyć dotyczy przewozów szkolnych. Przetarg na 
wykonywanie przewozów w Gminie wygrała firma Veolia z Tczewa, którą przed 
podpisaniem umowy przejął nowy właściciel i obecnie nosi ona nazwę Arriva.

Pan Wójt stwierdził, iż firma nie zaczęła jeszcze świadczyć usług, a już są z nią 
problemy. Przewoźnik chce świadczyć usługi korzystając z dwóch autobusów. Zdaniem Pana 
Wójta jest to niemożliwe, ponieważ nie można dopuścić do sytuacji, w której 20 dzieci stoi w 
pojeździe w czasie jazdy.

Poza tym Pan Wójt powiedział, że na poniedziałkowym spotkaniu przedstawiciele 
firmy wspominali o możliwości wycofania się i rezygnacji po ich stronie. Zapewnił, że Gmina 
będzie stała twardo na swoim stanowisku, ponieważ musi zapewnić dzieciom 
bezpieczeństwo.

Pani Anna Kunkel Zastępca Wójta Gminy Lichnowy, dodała, że Gmina wymaga od 
przewoźnika, iż zgodnie z SIWZ musi zapewnić 3 autobusy.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, powiedział, że firma zaoferowała niższą cenę 
niż firma Pana Krzyżanowskiego, więc ze względu na zamówienia publiczne, trzeba było 
wybrać tańszą ofertę. Takie są niestety zamówienia publiczne. Przewoźnik zaczyna od 
poniedziałku, ale nie jest jeszcze znany rozkład.

Ponadto Pan Wójt poinformował, że w placówkach szkolnych w Szymankowie i 
Lisewie zakończyły się już remonty. Prace trwają jeszcze w szkole w Lichnowach, ale do 
rozpoczęcie roku szkolnego zostaną zakończone.

W dniu wczorajszym w Lichnówkach Dwa Pracownik Urzędu Gminy przeprowadził 
„inspekcję” sprawdzającą zgodność wykonanych prac budowlanych i wykończeniowych 
nowej świetlicy. Dostrzeżono tam kilka usterek, które mają zostać naprawione. We wrześniu 
planowane jest zorganizowanie festynu połączonego z oficjalnym otwarciem świetlicy. 
Natomiast w niedługim czasie nastąpi również odbiór placu zabaw w Lisewie, ale na dzień 
dzisiejszy jest do niego kilka zastrzeżeń. Nie można sobie pozwolić na niedociągnięcia, gdyż
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fundusze na jego budowę pochodzą ze środków unijnych, więc wszystko będzie 
kontrolowane przez Urząd Marszałkowski.

Jeżeli chodzi o Boręty odbiór świetlicy nastąpi w najbliższy wtorek, a w Borętach 
Drugich rozpoczyna się budowa kanalizacji.

Pan Wójt poinformował także zebranych o ukończeniu prac renowacyjnych pomnika 
w Szymankowie. Ukończono tam również wylewkę asfaltu na ulicy Bohaterów Września 
1939 roku. Remont drogi to wynik podpisanego porozumienia, które zostało wypracowane w 
trudach. Inwestor chciał odwlec inwestycję w czasie, ze względu na wydłużony o rok kontrakt 
na wykonanie prac torowych. Dlatego należy dbać o jej stan i postawić znak dotyczący 
ograniczenia tonażu poruszających się tam pojazdów do 6 ton.

Poza tym, wczoraj w Szymankowie odbyła się uroczystość Dnia Seniora. Pan Wójt 
stwierdził z całą pewnością, że każdy z uczestników był zadowolony, gdyż dla seniorów jest 
to radosne wydarzenie. Przyznał również, że na początku zakładano, aby co roku organizować 
je w innej miejscowości. Niestety nie jest to możliwe, gdyż w świetlicy w Lisewie może 
pomieścić się maksymalnie 60 osób, natomiast w sali w Lichnowach przeszkodą są schody. 
W tym roku 3 pary obchodziły 50 rocznicę pożycia małżeńskiego. Z tej okazji otrzymały 
medale od Prezydenta RP. Niestety 2 par z Lisewa nie było, więc odznaczenia zostaną im 
dostarczone do domów. W tym miejscu Pan Wójt podziękował za zaangażowanie w 
organizację Dnia Seniora, Gminnemu Ośrodkowi Kultury i Sportu oraz Kołom Gospodyń 
Wiejskich. Zapewnił, że święto osób starszych w Gminie będzie organizowane w porze 
letniej.

W dalszej części swojego wystąpienia Pan Wójt zaprosił wszystkich zebranych na 
obchody „1 września” do Szymankowa, gdzie odbędzie się msza święta, przemarsz do 
pomnika pomordowanych kolejarzy i celników oraz złożenie kwiatów. Na zakończenie 
uroczystości w Szymankowie, na uczestników będzie czekać mały poczęstunek. Dalsza część 
obchodów nastąpi w Tczewie o godzinie 15:00 na bulwarze nadwiślańskim. Pan Wójt 
podkreślił, iż na uroczystościach tych nie powinno zabraknąć nikogo z Radnych i Sołtysów.

Następne zaproszenie Pana Wójta dotyczyło dożynek powiatowych, które w tym roku 
organizuje Gmina Lichnowy, a odbędą się w Lichnowach 8 września. Na święto plonów 
zostało zaproszonych wielu gości. Powodem do dumy jest pozyskanie ok. 50% kosztów 
organizacji dożynek od sponsorów. Natomiast jeden z zespołów muzycznych jest opłacony 
przez Starostwo.

Pan Wójt pochwalił się również faktem, że do Lichnów przyjechało już 
zakupione przez Gminny Ośrodek Kultury i Sportu nagłośnienie, a wczoraj dojechała scena, 
która znajduje się w Zespole Szkół. Za jej złożenie odpowiada profesjonalna firma, ale w 
przyszłości należy pomyśleć o przeszkoleniu osób z Gminy, które będą odpowiedzialne za jej 
obsługę. Do całości mająjeszcze zostać dostarczone barierki. Koszt tego zakupu powinien się 
zwrócić w ciągu 2 lat, gdyż do tej pory Gmina musiała wynajmować wszystkie elementy, za 
co musiała płacić.

Pan Józef Maciuński Radny Gminy Lichnowy, zadał pytanie dotyczące spotkania w 
sprawie Mostu Lisewskiego.
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Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że w lipcu uczestniczył w 
zorganizowanym przez Marszałka Województwa spotkaniu w Gdańsku. Brali w nim udział 
miedzy innymi: Starosta i Wicestarosta Tczewa, Prezydent i Wiceprezydent Tczewa, 
przedstawiciele starostwa nowodworskiego oraz projektanci. Na spotkaniu zabrakło natomiast 
reprezentantów Powiatu malborskiego, Gminy Nowy Staw, Gminy Miłoradz. Zdaniem Pana 
Wójta nie powinno być tak, że sam Marszałek zaprasza do siebie na spotkanie, uczestniczy w 
nim garstka włodarzy. Przedstawiciele sąsiednich gmin lekceważą ten fakt i nie widzą w tym 
nic złego, a przecież z mostu korzystają wszyscy. Dlatego na spotkaniu u Marszałka powinni 
być obecni wszyscy zaproszeni. Tym bardziej, że sprawa stała się bardzo medialna.

Była to szczera rozmowa i musi z przykrością stwierdzić, że wizja odbudowy mostu 
oddala się. Na dzień dzisiejszy wzrosły koszty remontu ze 120 milionów do 160 milionów. Z 
tego co było powiedziane na spotkaniu można wywnioskować, że nawet do 2020 roku most 
może nie być wyremontowany. Niestety nadal nie zostało podpisane porozumienie z 
Ministerstwem Finansów. Z informacji posiadanych przez Marszałka wynika, że Ministrowi 
Transportu zależy na pomocy, ale nadal nie ma odpowiedzi z Ministerstwa Finansów.

Na spotkaniu Marszałek zadał każdemu z obecnych pytanie, o możliwość 
partycypowania w kosztach remontu mostu. Ze strony Starostwa z Tczewa zadeklarowano 
5 milionów złotych, miasto Tczew chce dać 1 milion złotych. Ze strony Gminy Lichnowy nie 
padła konkretna kwota, skoro cały jej budżet stanowi 16 milionów, ale na pewno Gmina 
dołoży się do remontu.

W czasie debaty Prezydent Tczewa wyszedł z inicjatywą wymiany 2 przęseł od strony 
Tczewa co może kosztować ok. 40-50 milionów złotych. Natomiast na pozostałej części 
mostu można by było wykonać kapitalny remont podkładów od dołu, co może pochłonąć 
ok. 30 milionów złotych. Ale pozwoliłoby to przywrócić ruch aut osobowych oraz pieszych, 
co dla mieszkańców Gminy jest najważniejsze.

Pan Wójt podkreślił, że Marszałek cały czas deklaruje swoją pomoc. Dlatego należy 
robić wszystko, aby doprowadzić do podpisania porozumienia z Ministerstwem Finansów. To 
otworzy drogę do pozyskania pomocy od Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad. 
Poza tym Marszałek obiecał spotkać się w najbliższym czasie z Ministrem Sławomirem 
Nowakiem. Wówczas są szanse, że Minister Transportu za pomocą Premiera dotrze do 
Ministra Jana Rostowskiego, bo tylko Premier Donald Tusk może wpłynąć na Ministra 
Finansów.

Ponadto Pan Wójt przyznał, że obawia się, iż planowany przejazd mostem w 
2017 roku zaczyna być niestety mało realny. Ale nie można zaprzepaścić szansy, która się 
zrodził do jego odbudowy, ponieważ po wyborach może być różnie. Jednocześnie przyznał, iż 
z jednej strony rozumie samorządy, które nie chcą się dołożyć do remontu, gdyż podobnie 
było z mostem w Kwidzynie. Na początku do jego budowy miały dołożyć samorządy, ale w 
konsekwencji wybudowano go z środków unijnych i pieniędzy z GDKKiA. Tam swój udział 
mieli lokalni politycy.

Na zakończenie Pan Wójt powiedział, że jest w stałym kontakcie ze Starostą 
Tczewskim, a na obchodach „1 września” dowie się czegoś więcej w sprawie mostu.
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Pani Stefania Kaczor Sołtys wsi Boręty, zapytała jak wygląda sprawa remont drogi w 
Borętach.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że Gmina jest w trakcie procedur 
przekazywania drogi w zarząd do Powiatu. Poza tym Powiat otrzyma od Gminy 
dokumentację projektową przebudowy drogi wartą 7 tysięcy złotych. Zgodnie z 
przygotowanymi dokumentami w Borętach ma być nowy asfalt i chodnik z polbruku.

Natomiast w 2014 roku jest szansa, oczywiście jeżeli Wojewoda nie odrzuci wniosku, 
na pozyskanie pieniędzy ze „schetynówek”. Na przyszły rok zaplanowany jest remont dróg na 
odcinku Parszewo-Lichnowy oraz Starynia-Szymankowo. Gmina na remont wyżej 
wymienionych dróg dołoży 400 tysięcy złotych.

Pani Stefania Kaczor Sołtys wsi Boręty, zapytała także co z przęsłami do płotu przy 
rozebranej zlewni.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odparł, że przęsła są właśnie wykonywane i 
niedługo będą założone oraz poinformował o wykonaniu parkingu.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zapytał czy są jeszcze 
pytania dotyczące informacji z pracy między sesjami.

Pan Tadeusz Korzeniowski Radny Gminy Lichnowy, zauważył, że na ostatnim 
posiedzeniu Komisji nieobecny był Pan Marek Rukat, dlatego stąd jego pytanie o zgłaszany 
już wcześniej problem przepompowni w Dąbrowie.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że w dniu, w którym obradowały 
Komisje Pan Marek Rukat był w Nowym Dworze Gdańskim. Z posiadanych informacji może 
zapewnić, że przy przepompowni zostanie założony monitoring. Pan Wójt przyznał, że nadal 
czuć tam fetor, więc jego zdaniem należy przedyskutować wymianę wywietrzników na 
trójniki do odpowietrzania, podobnie jak zrobiono to przy urzędzie. Obiecał Radnemu, że 
jeżeli będzie taka potrzeba zorganizuje spotkanie z Panem Rukatem.

Pan Tadeusz Korzeniowski Radny Gminy Lichnowy, dodał, że na ostatnim spotkaniu Pan 
Marek Rukat zapewniał, że ten problem zostanie rozwiązany.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odparł, że jak widać zamontowane 
wywietrzniki nie spełniają swojej roli. Dodał, że jeżeli chodzi o kanalizację w Gminie to w 
jego zamiarach pozostaje nadal odłączenie Szymankowa od Miłoradza i przyłączenie 
miejscowości do Lichnów. Powinno to wpłynąć na obniżenie stawki za wodę i 
odprowadzanie ścieków. W jego ocenie współpraca z przedstawicielami CWŻ układa się 
dobrze.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zapytał zgromadzonych 
czy sąjeszcze pytania do Pana Wójta. Pytań nie było.
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Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, zwrócił się do Pani Iwony Zbrzeźnej 
Wiceprzewodniczącej Rady Gminy Lichnowy z informacją, iż w przyszłym tygodniu zostanie 
zamontowany drenaż przy boisku do gry w piłkę plażową przy szkole w Lisewie. Został już 
dostarczony piasek, więc boisko nie powinno być już zalewane.

Ad. 8. Interpelacje i zapytania radnych.

Pan Józef Maciuński Radny Gminy Lichnowy, zapytał co z drogą, na której zalega woda. 
Czy w tej sprawie doszło do spotkania z Powiatem. Poinformował, że w Lisewie Pięć w 
miejscu, w którym znajduje się kolektor, za torami wylewa się z kanalizacji.

Poza tym w okresie letnim gdy samochody ciężarowe wywożą bele słomy, studzienki 
burzowe znajdujące się w Lisewie są zawsze zatykane. W tej sprawie dzwonił do Powiatu, ale 
nikt na to nie zareagował. Odpowiedziano mu tylko, że utrzymanie burzówek należy do 
Gminy.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że taka sama sytuacja miała 
miejsce w Dąbrowie. Studzienki zostały oczyszczone i wszystko jest teraz w porządku. W 
okresie letnim jest to problem w większości miejscowości. Najlepszym rozwiązaniem byłoby 
nałożenie plandek na naczepy, ale do tego należałoby poobcinać gałęzie, by samochody 
mogły swobodnie przejechać, nie uszkadzając plandek. Byłyby to kolejne koszty dla Powiatu.

Zdaniem Pana Wójta taki ruch samochodów potrwa jeszcze jeden miesiąc i natężenie 
ruchu się zmniejszy. Obiecał, że na spotkaniu z Dyrektorem Szymańskim poruszy ten temat.

Natomiast co do kolektora i wycieku, sprawa zostanie zgłoszona do CWŻ-tu w czasie 
najbliższego spotkania z Panem Rukatem.

Pan Stanisław Młodziński Sołtys wsi Parszewo, zapytał czy tablice ogłoszeniowe posiadają 
gwarancję, gdyż ta znajdująca się w Parszewie, wymaga naprawy.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odparł, że nie posiada wiedzy na ten temat, ale 
zostanie to sprawdzone.

Zdanie Pana Stanisława Młodzińskiego poparł również Pan Józef Maciuński oraz Pani 
Stefania Osińska, która zwróciła uwagę, iż aby otworzyć tablicę należy użyć dużo siły.

Pan Stanisław Młodziński Sołtys wsi Parszewo, wskazał na problem ciągle zalegającej 
wody na drodze osiedlowej w Parszewie po każdych większych opadach deszczu. Dodał, 
także że poprzedni Wójt oddelegował robotników, którzy przełożyli i podnieśli trylinkę. 
Jednak obecnie po wybudowaniu w Parszewie kanalizacji droga się zapadła i po każdym 
deszczu stoi tam woda, co uniemożliwia ludziom przejście.

Pan Młodziński zgłosił również uszkodzenie barierek przy przystanku. Barierki są 
poodkręcane i mogą w każdej chwili się oderwać, stwarza to duże zagrożenie. Poza tym 
zgłosił, iż przystanek jest notorycznie zaśmiecany przez młodzież. Podobnie jest na placu 
zabaw, pełno tam butelek i śmieci. Praca osób wykonujących prace społecznie użyteczne jest 
nadaremna, bo na następny dzień od wysprzątania znowu jest taki sam bałagan.
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Pan Roman Szafran Radny Gminy Lichnowy, przyznał rację Panu Młodzińskiemu, zwrócił 
uwagę, że młodzi ludzie sami korzystają z przystanku, a mimo to nie potrafią uszanować tego 
miejsca.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że przejęcie jednej drogi 
osiedlowej może spowodować to, iż inni mieszkańcy Gminy również będą występować z 
podobnymi wnioskami. A na terenie Gminy jest kilka dróg osiedlowych, ale oczywiście w tej 
sprawie decyzje podejmują Radni.

Zdaniem Pana Wójta to mieszkańcy powinni włączyć się w poprawę jakości tej drogi, 
gdyż jest ona ich własnością. Jeżeli społeczność lokalna poczuje, że droga należy do niej i 
włożyła własną pracę w polepszenie jej stanu, będzie o to dbać.

Przypadek zaśmiecania przystanków nie jest nowym problemem. Wszystkie przejawy 
dewastowania świadczą o kulturze takich osób, a raczej jej braku.

Radni nie wyrazili aprobaty dla pomysłu przejęcia przez Gminę drogi osiedlowej w 
Parszewie.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zapytał czy Radni mają 
jeszcze interpelacje.

Pani Anna Grunau Radna Gminy Lichnowy, zapytała czy planowane jest polepszenie 
drogi dojazdowej do domu Pani Strambowskiej. Radna nie oczekuje położenia tam asfaltu, 
wystarczyłoby utwardzenie szlaką bądź kamieniem. Pani Strambowska boi się nadchodzącej 
zimy, iż w razie niebezpieczeństwa zagrożenia zdrowia czy życia nie dojedzie do niej żaden 
pojazd ratowniczy.

Pan Józef Maciuński Radny Gminy Lichnowy, poparł słowa swojej przedmówczyni. Jego 
zdaniem to inwestor, który wykonywał remont torów powinien na swój koszt naprawić drogę, 
gdyż to on ją  zniszczył.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że zna ten problem. Spotkał się z 
Panią Strambowską. Wie, że mieszkanka sama kierowała pisma do Gdańska, Warszawy. 
Powiedział, że również Gmina interweniowała w tej sprawie i wspierała Panią Strambowską 
w walce. Wie, że poprzedni kierownik inwestycji nie dotrzymał słowa i nie naprawił drogi. 
Pan Wójt powiedział, że rozmawiał z nową osobą odpowiedzialną za prace przy torach 
kolejowych, która obiecała dać tłuczeń na utwardzenie drogi. Przyznał, że wie w jak trudnej 
sytuacji jest mieszkanka.

Pan Benedykt Graban Radny Gminy Lichnowy, powiedział, że chciałby wrócić do kwestii 
odbioru śmieci. Jego zdaniem z tygodnia na tydzień powinno być lepiej, a nic się nie zmienia. 
Powiedział, że firma „Complex” w czasie ostatniego wywozu odpadów, nie odebrała worków 
ze śmieciami, które stały obok ogólnodostępnych śmietników.

Jego zdaniem częstotliwość odbioru śmieci segregowanych, a przede wszystkim 
plastiku jest za rzadka. Podał przykład wczorajszego wywozu gdy kosze zostały opróżnione, a 
dziś były już pełne. Poza tym pracownicy firmy niedokładnie opróżniają śmietniki, nie

9



wysypują ich do końca, więc część śmieci w nich pozostaje. Pan Graban jest zadania, iż 
powinno się wystosować oficjalne pismo ze skargą do firmy „Complex”, a jeżeli to nie 
przyniesie efektów, nałożyć na nią karę.

Pan Władysław Nacel Radny Gminy Lichnowy, zwrócił się do Pana Wójta z 
podziękowaniem za remont drogi w Szymankowie. Przyznał, iż nie zna szczegółów 
porozumienia, ale niestety musi stwierdzić, iż nie została ona wykończona przy budynku 
dworca i byłej poczty. Zwrócił uwagę na brak odpływu wody opadowej, co może stanowić 
zagrożenie dla bezpieczeństwa poruszających się po niej pieszych, rowerzystów, 
motocyklistów. Dlatego należy w jak najszybszym czasie ustawić znak ograniczający 
prędkość do 40 km/h oraz znak ograniczający tonaż poruszających się po tej drodze 
pojazdów. Zdaniem Pana Nacel powinno się również wymagać, aby pojazdy biorące udział w 
remoncie torowiska były wyposażone w identyfikatory dla ich lepszej identyfikacji.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, przyznał, że początkowo inwestor chciał 
przekazać pieniądze na remont ulicy Bohaterów Września 1939 roku. Gmina nie wyraziła na 
to zgody, gdyż kwota która była oferowana nie wystarczyłaby na jej porządny remont. Zgadza 
się, iż już teraz należy dokonać kilku poprawek przy dworcu. Jak również podnieść parking 
obok szkoły, gdyż w innym przypadku będzie tam stale zalegać woda.

Pan Władysław Nacel Radny Gminy Lichnowy, ponownie zgłosił wniosek dotyczący 
uzgodnień z PKP w sprawie odpływu wody z części Szymankowa położonej na południe od 
linii kolejowej. Problem ten zgłaszał już 23 lipca 2012 roku oraz na spotkaniu 
29 kwietnia 2013 roku. Zamknięcie pod torami 3 przepustów, powoduje od 2 lat zamulenie 
kanalizacji deszczowej na ulicy Bohaterów Września 1939 roku, a przez to występują 
trudności z odpływem wody, podmakanie i zalewanie piwnic w budynku stacji, poczty.

Poza tym Pan Nacel zgłosił problem zapadania się części ulicy Głównej na wysokości 
remizy OSP. Poruszające się po niej załadowane, ciężkie tiry powodują pogłębianie się 
uskoku i drgania drogi, które przenoszą się na sąsiednie budynki. Ich mieszkańcy skarżą się 
na te drgania.

Pan Nacel zwrócił uwagę na fakt, iż mija już drugi miesiąc funkcjonowania „ustawy 
śmieciowej”, ale pomimo wcześniejszych ustaleń operator nie wymienił zniszczonych 
pojemników na śmieci. Ponadto firma „Complex” nie postawiła mieszkańcom budynku PKP 
pojemników na szkło, i makulaturę, a z rozmów wynika, że część mieszkańców segreguje 
śmieci.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, zapytał Radnych z Szymankowa jak wygląda 
odnowiony pomnik pomordowanych kolejarzy i celników, gdyż nie miał jeszcze okazji go 
zobaczyć. Zostały wykonane, również zdjęcia pomnika przed jego remontem jaki i po. Teraz 
chciałby je wysłać do Podsekretarza Stanu w Ministerstwie Finansów i Szefa Służby Celnej 
Pana Jacka Kapicy z wnioskiem o dofinansowanie remontu, który w 100% pokryła Gmina 
Lichnowy.

Radni odpowiedzieli, że obecnie pomnik godnie upamiętnia pamięć pomordowanych 
tam osób.
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Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, przy dużej liczbie osób 
chętnych do zabrania głosu, wyznaczył kolejność.

Pani Katarzyna Malicka Radna Gminy Lichnowy, zgłosiła konieczność okoszenia 
chodnika w Borętach Drugich, przynajmniej w tej części prowadzącej do przystanku 
autobusowego, z którego do szkoły odjeżdżają dzieci.

Pani Stefania Osińska Radna Gminy Lichnowy, poinformowała o konieczności naprawy 
ławki przy ścieżce rowerowej i ustawienia w tym miejscu śmietników. Poza tym na ścieżce w 
kierunku Lichnówek, na części przeznaczonej dla rowerów znajduje się niebezpieczne 
wybrzuszenie, które w czasie ostatniego remontu nie zostało naprawione.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, zwrócił uwagę, iż jest tylko 10 pracowników 
robót publicznych. Obecnie są oni zaangażowani w przygotowanie dożynek. Należy jednak 
pamiętać, że nie ma możliwości „ogarnięcia” terenu całej Gminy. Mieszkańcy Gminy 
przyzwyczaili się, że w niektórych pracach są wyręczani przez pracowników urzędu. Co 
będzie jeżeli w przyszłości nie będzie takich pracowników.

Pani Stefania Osińska Radna Gminy Lichnowy, zwróciła uwagę, że w dniu wczorajszym 
firma „Complex” odbierała śmieci bardzo wcześnie i nie wszyscy zdążyli wystawić worki z 
plastikiem. Niektóre osoby wyrzuciły swoje odpady do ogólnodostępnych pojemników.

Pani Anna Kunkel Zastępca Wójta Gminy Lichnowy, odpowiedziała, że firma „Complex” 
odbiera śmieci zgodnie z terminami zawartym w umowie i regulaminie. Dotyczy to zarówno 
śmieci mieszkańców Gminy jak i odpadów gminnych. Oczywiście można by było pomyśleć o 
zleceniu częstszego odbioru, ale wiązałoby się to z wyższymi kosztami.

Pani Anna Kunkel przypomniała zebranym, że rodziny które zadeklarowały 
segregacje śmieci muszą się wykazać odzyskiwaniem minimum 25% odpadów nadających się 
do recyklingu spośród całości. Z jej obserwacji wynika, iż ludzie często wynoszą śmieci do 
koszy zbiorczych, a własne worki do segregacji mają prawie puste.

Pani Anna Grunau Radna Gminy Lichnowy, zapytała czy nie lepiej byłoby usunąć 
pojemniki ogólnodostępne.

Pani Anna Kunkel Zastępca Wójta Gminy Lichnowy, odpowiedziała, iż należałoby 
przedyskutować tę ewentualność, poprosić o zgodę Urząd Marszałkowski. Pojemniki te 
zostały zakupione z projektu i zgodnie z jego warunkami muszą stać jeszcze 2 lata.

Pan Józef Maciuński Radny Gminy Lichnowy, powiedział, że przeraża go obraz pełnych 
koszy już następnego dnia po ich opróżnieniu.

Pani Anna Kunkel Zastępca Wójta Gminy Lichnowy, zauważyła, iż mieszkańcy nie 
pamiętają o zgniataniu plastikowych butelek.
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Pan Dariusz Wereszko Radny Gminy Lichnowy, zaproponował, aby na koszach 
zbiorczych umieścić tabliczki informacyjne, przypominające o konieczności zgniatania 
butelek i odkręcania nakrętek.

Pani Krystyna Romanowska Sołtys wsi Szymankowo, odparła, że kiedyś sama umieszczała 
na koszach takie informacje, ale to nie zdało egzaminu. Ludzie dalej robili co chcieli.

Pani Marzena Smagała Sołtys wsi Lichnówki, poprosiła o założenie barierek na zakręcie na 
drodze z Lichnówek Drugich do Szymankowa, ponieważ często samochody jeżdżą tam zbyt 
szybko, co stwarza duże zagrożenie.

Poza tym zawnioskowała o okoszenie wiaduktu w Szymankowie, zwracając uwagę na 
fakt, iż w poniedziałek dzieci zaczną jeździć tamtędy do szkoły.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, powiedział, że uwagi te powinno zgłosić się do 
Powiatu. Jednak z posiadanych przez Pana Wójta informacji wynika, że Powiatowy Zarząd 
Dróg w swoim budżecie posiadał fundusze tylko na jedno koszenie. Pan Wójt stwierdził, że 
najważniejsze jest wykoszenie łuków na drodze.

Pani Mariola Nega Sołtys wsi Pordenowo, poprosiła o założenie lampy w pobliżu budynku 
dawnej zlewni w Pordenowie, gdyż w miejscu tym jest bardzo ciemno.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że w miejscu tym była wcześniej 
zamontowana lampa. To sami mieszkańcy wskazali, iż w tym miejscu oświetlenie nie jest 
konieczne. Oczywiście Pan Wójt zdaje sobie sprawę, że na terenie Gminy lamp jest wciąż za 
mało. Należy jednak pamiętać, że samo założenie lampy nie jest drogie, ale prawdziwe koszty 
rodzą się dopiero gdy trzeba je później konserwować i płacić za energię. W budżecie Gminy 
ujętych jest 6-7 nowych punktów świetlnych, ale obecnie nie pamięta, gdzie będą one 
montowane.

Zdaniem Pana Wójta w przyszłości można pomyśleć o oświetleniu LED-owym, ale 
taka inwestycja będzie zależeć od wysokości dofinansowania z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska. Jest to na pewno bardzo kosztowne działanie, ale z gwarancją jego 
zwrotu po kilkunastu latach.

Jednak na dzień dzisiejszy do najważniejszych inwestycji gminnych należy wykonanie 
elewacji szkoły w Lisewie i ośrodka zdrowia w Lichnowach. A także bypass kanalizacji i 
odłączenie Szymankowa od kanalizacji w Miłoradzu. Są to inwestycje, które gwarantują 
zwrot poniesionych na nie nakładów pieniężnych.

Pan Roman Szafran Radny Gminy Lichnowy, zapytał czy jest już znany rozkład jazdy 
autobusów szkolnych.

Pani Anna Kunkeł Zastępca Wójta Gminy Lichnowy, odpowiedziała, że na chwilę obecną, 
nie, ale Gmina jest w stałym kontakcie z przewoźnikiem. Ma nadzieję, że jutro będzie już 
znany rozkład. Pracownik Urzędu Gminy odpowiedzialny za przewozy cały czas „trzyma 
rękę na pulsie”. Gmina wymaga, aby dzieci były w szkole najpóźniej 10 minut przed 
rozpoczęciem zajęć. Ponadto nie ma zgody ze strony Gminy, aby w autobusie, którym można
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przewozić maksymalnie 50 osób, przewoźnik mógł wozić 60 dzieci.
W sprawie bezpieczeństwa dzieci nie można iść na ustępstwa. Nie można pozwolić 

firmie, by przewoziła dzieci przepełnionymi autobusami. Nikt nie chce powrotu do 
poprzedniej epoki i braku jakichkolwiek standardów.

Pani Anna Kunkel przyznała, że może być posądzona o drobiazgowość, ale nie 
pozwoli, aby powtórzyła się podobna sytuacja, jak miała miejsce z przedostatnim 
przewoźnikiem. Dodała również, że przedstawiciele firmy Arriva stwierdzili na ostatnim 
spotkaniu, iż jakby wiedzieli, jakie Gmina ma wymagania, to wcale nie stawaliby z ofertą do 
przetargu. Co do ostatecznej decyzji mają porozumieć się jeszcze z dyrekcją z Torunia.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, stwierdził, iż firma musiała zrobić złą 
kalkulację. Najprawdopodobniej zawartą w specyfikacji zamówienia liczbę 4 autobusów, 
przeliczyli na 2 autobusy wożące dzieci i 2 autobusy zapasowe. Stąd niższa cena w przetargu.

Największy problem z dowozem może wystąpić w Lichnowach, gdyż należy dowieść 
do szkoły dzieci z największej liczby miejscowości.

Firma ta świadczyła również usługi w Malborku, jednak z posiadanych przez Pan 
Wójta informacji wynika, że nie wykonywała swoich usług w najwyższym standardzie. 
Zdaniem Pana Wójta przedstawiciele firmy nie zdawali sobie do końca sprawy z wymagań 
jakie Gmina Lichnowy ma w stosunku do ich usług.

Na zakończenie Pan Wójt zapewnił obecnych, że jeżeli będą jakiekolwiek uchybienia 
ze strony firmy, Gmina nie będzie wahać się rozwiązać umowy.

Ad. 9. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych były udzielane na bieżąco.

Ad. 10. Informacje o stanie bezrobocia na terenie powiatu malborskiego i gminy 
Lichnowy oraz działania w zakresie łagodzenia jego skutków w 2013 r. -  referuje Pani 
Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku.

Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy oddał głos Pani Joannie Reszka Dyrektor 
Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, poinformowała 
zgromadzonych, iż Gmina Lichnowy jak również Gmina Miłoradz to najtrudniejsze obszary 
działania dla Powiatowego Urzędu Pracy w powiecie malborskim. Z prowadzonych przez 
PUP statystyk wynika, że z Gminy Lichnowy zarejestrowanych jest: największy odsetek 
osób, które po odbyciu kary więzienia nie podjęły pracy; najwięcej kobiet, które po urodzeniu 
dziecka nie powróciły do pracy; a także najwięcej osób niepracujących do 25 roku życia. 
Jednakże należy podkreślić, iż z terenu Gminy zarejestrowanych jest również najwięcej osób 
z prawem do zasiłku. Wiąże się to z faktem ścisłej współpracy pomiędzy PUP a Urzędem 
Gminy, który w miarę możliwości i posiadanych funduszy organizuje prace interwencyjne, 
roboty publiczne, umożliwiając ludziom po ich zakończeniu uzyskać prawo do zasiłku. 
Jednak nie powinno to napawać zbytnim optymizmem, ponieważ prace te są sezonowe i nie 
wiążą się z dłuższym okresem zatrudnienia.
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W opinii Pani Dyrektor niepokoić powinien fakt, że żaden z mieszkańców Gminy nie 
podjął działalności gospodarczej przy wsparciu ze środków z PUP. Gmina Lichnowy jest 
jedyną Gminą, w której jako jedynej nic nie dzieje się w obszarze przedsiębiorczości. Dlatego 
należy intensywnie promować postawy przedsiębiorczości, gdyż w dzisiejszych czasach 
każdy powinien myśleć o sobie.

Pani Dyrektor podkreśliła, że w czasach kryzysu również Ministerstwo Pracy i 
Polityki Społecznej musi ciąć koszty, więc może to się odbić na finansowaniu Powiatowych 
Urzędów Pracy. Zapowiedzią tych zmian jest nowelizacja ustawy na podstawie, której 
działają PUP-y. Od 1 stycznia 2014 r. PUP będą rozliczane z efektywności. Dlatego większy 
nacisk i uwagę należy skupić na wsparciu przedsiębiorczości mieszkańców Powiatu. Pani 
Joanna Reszka przytoczyła kilka przykładów tych inicjatyw i działań.

Po pierwsze, mieszkańcy mogą korzystać z pomocy Stowarzyszenia Wspierania 
Przedsiębiorczości w Malborku, które oferuje pożyczki w ramach inicjatywy Jeremie. W 
skrócie przybliżyła zebranym na czym polega inicjatywa Jeremie.

Po drugie, innym pomysłem dla bezrobotnych może być zakładanie spółdzielni 
socjalnych. Jednym z warunków otrzymania pieniędzy jest założenie jej przez 5 bezrobotnych 
osób.

Po trzecie, staże organizowane za pośrednictwem PUP. Jednak w tym przypadku będą 
promowane przede wszystkim wnioski, które gwarantują zatrudnienie po ich zakończeniu.

Zdaniem Pani Dyrektor pomocnym dla mieszkańców Gminy Lichnowy byłoby 
zorganizowanie warsztatów promujących przedsiębiorczość. W tej sprawie można by się 
zgłosić do organizacji z Trójmiasta, z którą współpracuje PUP w Malborku. Działalność tej 
organizacji cieszy się wielką popularnością i odnosi wiele sukcesów. Liczba osób 
zgłaszających się do niej po wparcie przekracza środki, którymi ona dysponuje.

Pani Joanna Reszka wymieniła, również najważniejsze działania realizowane obecnie 
przez PUP Malbork. Należy do nich zaliczyć: staże zorganizowane z środków Funduszu 
Pracy, jak również ze środków unijnych oraz dotacje na rozpoczęcie działalności 
gospodarczej. Na te cele zaangażowano 90% pozyskanych przez PUP środków. Nadal można 
korzystać z puli przeznaczonej na szkolenia.

Głównymi beneficjentami prowadzonych obecnie projektów są osoby powyżej 50 
roku życia, osoby, które zostały zwolnione z przyczyn dotyczących zakładu pracy oraz osoby 
do 30 roku życia. Są one wsparciem doradcy zawodowego i psychologa.

Interesującym działaniem organizowanym przez PUP Malbork jest również projekt 
związany z nauką języka angielskiego. Polega on na wyjeździe osób bezrobotnych do Anglii, 
gdzie uczestnicy mieszkają w domach u Anglików i pracują w angielskich firmach. Przed 
wyjazdem odbywa się 200-godzinny kurs językowy. Całość wydatków związanych wyjazdem 
pokrywa PUP, a uczestnicy dostają dodatkowo kieszonkowe. Efektywność zatrudnienia 
wynosi 90%, a także jest najlepszą metodą nauki języka obcego. Projekt jest skierowany 
przede wszystkim do osób ze średnim wykształceniem. Projekt ten cieszy się ogromnym 
zainteresowaniem. Niestety Pani Dyrektor poinformowała zebranych, iż nigdy nie 
uczestniczyła w nim osoba bezrobotna z terenu Gminy.

Na zakończenie Pani Joanna Reszka oznajmiła, że obecnie zaczyna się wygaszanie 
działań z roku 2013 i przygotowanie do nowego roku 2014. Przedstawione informacje to
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ogromny skrót materiałów, które otrzymali Radni.
Podsumowując swoje wystąpienie Pani Dyrektor stwierdziła, że najważniejszym 

zadaniem jest rozbudzenie przedsiębiorczości wśród mieszkańców Gminy. Bezrobotni muszą 
sobie uświadomić fakt, że muszą wziąć los w swoje ręce.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zwrócił się do Radnych o 
pytania do Pani Dyrektor PUP w Malborku.

Pan Tadeusz Korzeniowski Radny Gminy Lichnowy, poprosił o podanie większej ilości 
informacji o programie Jeremie.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, odpowiedziała, 
że jest to pożyczka ze wsparciem unijnym, którą można otrzymać za pośrednictwem 
Stowarzyszenia Wspierania Przedsiębiorczości w Malborku, mającego swoją siedzibę przy 
ul. Wojska Polskiego 499. Jej oprocentowanie dla 200 tysięcy złotych wynosi do 2% w skali 
roku. Maksymalna kwota pożyczki to 500 tysięcy złotych. Okres spłaty trwa do 5 lat. Z 
pieniędzy tych można zakupić samochód, nieruchomość, wyposażenie lokalu.

Pan Tadeusz Korzeniowski Radny Gminy Lichnowy, zapytał jak wygląda sytuacja z 
zatrudnianiem osób po odbyciu stażu.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, przyznała, że w 
lipcu jest to niewielka liczba osób, ale więcej osób będzie zatrudnionych po zakończeniu 
miesiąca sierpnia. Głównym zadaniem stażu ma być nauka zawodu, a często zdarza się tak, iż 
stażyści wykonują prace kompletnie niezwiązane z kierunkiem stażu. Wówczas młodzi ludzie 
są rozczarowani. Dlatego należy to zmienić.

Pani Dyrektor podała również przykład programu zorganizowanego przez Agencję 
Rozwoju Regionalnego -  „Kierunek na pracę”. W jego ramach można uzyskać pomoc 
podjęciu pracy, wsparcie finansowe jeżeli bezrobotny zdecyduje się na zatrudnienie poza 
miejscem zamieszkania lub zwrot kosztów dojazdu bądź zakwaterowania.

Poza tym poinformowała zebranych, że obecnie PUP realizuje 14 projektów mających 
na celu wspieranie osób bezrobotnych.

Pan Tadeusz Korzeniowski Radny Gminy Lichnowy, zapytał czy wiek osób bezrobotnych 
może ograniczyć udział w tych projektach.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, odpowiedziała, 
że wszystko zależne jest od tego jakie grupy osób są docelowe w danych projektach, a określa 
je ustawa. Obecnie najważniejsze grupy to bezrobotni 50+ oraz niepełnosprawni.

Osoby niepełnosprawne mogą aktywizować się ze środków PEFRON. W Urzędzie 
zarejestrowanych jest 19 osób niepełnosprawnych z Gminy Lichnowy. Stopień 
niepełnosprawności można uzyskać za pośrednictwem Zespołu ds. orzekania o stopniu 
niepełnosprawności, który swoją siedzibę ma w budynku PUP. Posiadanie orzeczenia może 
zwiększyć „atrakcyjność” bezrobotnego na rynku pracy. Pracodawca zatrudniając taką osobę 
może obniżyć sobie koszty zatrudnienia.
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Pan Tadeusz Korzeniowski Radny Gminy Lichnowy, zapytał z jakich form wsparcia mogą 
skorzystać bezrobotne osoby 50+.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, odpowiedziała, 
że skierowane są dla nich staże, szkolenia, dotacje na rozpoczęcie działalności gospodarczej.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, z braku dodatkowych 
pytań Radnych, podziękował Pani Dyrektor za wystąpienie.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, zapytała czy 
Radni są zainteresowani pomysłem na zorganizowanie spotkań i warsztatów z organizacjami 
zajmującymi się przedsiębiorczością.

Radni wyrazili aprobatę dla tego pomysłu.

Pani Joanna Reszka Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku, dodała, że PUP 
zorganizował projekt skierowany dla młodzieży z ostatnich klas szkoły średniej. Młodzież ta 
uczestniczy w Tygodniu Przedsiębiorczości. W ramach programu młodzi ludzie spotykają się 
z osobami, które otrzymały dotacje z PUP na założenie własnej firmy.

Zdaniem Pani Joanny Reszka przedsiębiorczość należy zaszczepiać również w 
najmłodszych dzieciach, uczęszczających do przedszkoli. Stąd pomysł na udział młodzieży i 
dzieci w Tygodniu Przedsiębiorczości, gdyż należy kształtować dobre postawy w młodych 
ludziach.

Na zakończenie Pani Dyrektor jeszcze raz podziękowała za zaproszenie i wysłuchanie.

Przyjęto przez aklamację. Informacja stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.

Ad. 11. Informacja o przygotowaniu szkół Gminy Lichnowy do nowego roku szkolnego 
2013/2014.

Pani Zofia Mazurkiewicz Przewodnicząca Komisji Społeczno-Socjalnej, poinformowała, 
że w zeszłym tygodniu odbyło się wyjazdowe spotkanie Komisji mające na celu sprawdzenie 
stanu przygotowania szkół Gminy Lichnowy do nowego roku szkolnego 2013/2014.

Komisja stwierdziła, że wszystkie szkoły są gotowe do przyjęcia dzieci i młodzieży w 
nowym roku szkolnym.

Zastrzeżenia były tylko do szkoły w Lichnowach, w której trwa jeszcze remont. 
Niepokój Komisji wzbudził również fakt, że 30% uczniów, którzy powinni uczyć się w 
szkole w Lichnowach, uczęszcza do szkół poza terenem Gminy.

Uwagi zgłaszane przez Dyrektorów szkół to przede wszystkim: w Lichnowach, 
dobudowanie łącznika między nowym i starym budynkiem szkoły. Stary budynek szkoły 
zostałby wówczas przeznaczony na przedszkole i archiwum szkolne.

W Szymankowie potrzebny jest remont klas, sekretariatu i gabinetu dyrektora. Poza 
tym Pani Dyrektor chciałaby tam zbudować plac do „nauki jazdy rowerowej”. Dzieci 
mogłyby się uczyć bezpiecznego poruszania się po drogach oraz plac byłby pomocny w 
czasie egzaminu na kartę rowerową. Ponadto szkoła w Szymankowie chwali sobie 
współprace ze Stowarzyszeniem Rozwoju Wsi „Nasze Szymankowo i okolice”.
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W Lisewie potrzebna jest wymiana dachu na budynku przedszkola, ocieplenie 
budynku szkoły, założenie rynien na budynku sali gimnastycznej i przeniesienie centrum 
monitoringu do szkoły. Natomiast Komisja wnioskuje o przydzielenie opiekuna do boiska 
oraz ogrodzenia jego terenu.

Przewodnicząca Komisji stwierdziła, że Dyrektorzy są zadowoleni ze zmian w 
szkołach, które nastąpiły w obecnej kadencji Rady Gminy.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, poinformował, że z wyjaśnień, których 
udzieliła Pani Dyrektor Zespołu Szkół w Lichnowach wynika, że część tych 30% dzieci nie 
zamieszkuje w Gminie Lichnowy, a jest tu tylko zameldowana. Natomiast pozostałe dzieci 
uczęszczają do szkół specjalnych. Pan Wójt zaproponował, że na następne obrady zaprosi 
Panią Annę Skorupa, aby sama wyjaśniła Radnym zaistniałą sytuację. W kwestii budowy 
łącznika będzie to zależało od pozyskania pieniędzy z zewnątrz, a na razie jest to marzenie.

Jeżeli chodzi o szkołę w Lisewie, musi porozmawiać z Dyrektorem o możliwość 
pozyskania z Ministerstwa funduszy na założenie rynien na sali gimnastycznej. Co do 
monitoringu cały czas jest z tym problem, a pieniądze na ten cel są z projektu.

Remonty klas będą natomiast wykonywane sukcesywnie, nie wszystkie na raz, ale po 
kilka. Ponieważ dzieciom i młodzieży należy zapewnić jak najlepsze warunki do nauki, bo są 
naszą przyszłością.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zapytał czy do 
udzielonych informacji Radni mają pytania. Pytań nie było.

Przyjęto przez aklamację. Protokół stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.

Ad. 12. Ocena funkcjonowania lokalnego transportu zbiorowego na terenie gminy w 
2012 r. oraz zaspokojenie potrzeb w 2013 r.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, zapytał czy są pytania do 
przedstawionych informacji. Temat był omawiany na posiedzeniu Komisjach Stałych Rady 
Gminy Lichnowy w dniu 22.08.2013 roku. Pytań nie było.

Przyjęto przez aklamację. Informacja stanowa załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.

Ad. 13. Informacja o stopniu wykorzystania obiektów, terenów rekreacyjnych i 
urządzeń sportowych na terenie gminy Lichnowy w 2013 r.

Pan Zbigniew Rybicki Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy, udzielił głosu Pani Zofii 
Mazurkiewicz Przewodniczącej Komisji Społeczno-Socjalnej, która stwierdziła, że wszystkie 
wątpliwości były omawiane na posiedzeniu Komisjach Stałych Rady Gminy Lichnowy w 
dniu 22.08.2013 roku.

Przyjęto przez aklamację. Informacja stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu.
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Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad 
Zabytkami Gminy Lichnowy na lata 2013-2016”.

Radni podjęli (przy 14 głosach za) Uchwałę Nr XL/288/2013 Rady Gminy Lichnowy z dnia
29.08.2013 r. w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy 
Lichnowy na lata 2013-2016”. Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu.

Ad. 15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia 
dotyczącego przyjęcia zarządzania drogą gminną Nr 2915G rz. Wisła -  Boręty.

Radni podjęli (przy 14 głosach za) Uchwałę Nr XL/289/2013 Rady Gminy Lichnowy z dnia
29.08.2013 r. w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia dotyczącego przyjęcia 
zarządzania drogą gminną Nr 2915G rz. Wisła -  Boręty. Uchwała stanowi załącznik nr 9 do 
niniejszego protokołu.

Ad. 16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatku 
rolnego i podatku od nieruchomości od osób fizycznych w drodze inkasa oraz określenia 
inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso.

Radni podjęli (przy 14 głosach za) Uchwałę Nr XL/290/2013 Rady Gminy Lichnowy z dnia
29.08.2013 r. w sprawie zarządzenia poboru podatku rolnego i podatku od nieruchomości od 
osób fizycznych w drodze inkasa oraz określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za 
inkaso. Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu.

Ad. 17. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2013 r.

Pani Halina Stoduś Skarbnik Gminy Lichnowy, poinformowała, że został zwiększony plan 
dochodów na dożywiane dzieci w szkołach. Zabezpieczono pieniądze na wykonanie 
monitoringu na budynku Zespołu Szkół w Lisewie oraz dodano kwotę 7 tysięcy złotych na 
zadania związane z odławianiem i sterylizacją bezdomnych zwierząt z terenu Gminy.

Radni podjęli (przy 14 głosach za) Uchwałę Nr XL/291/2013 Rady Gminy Lichnowy z dnia
29.08.2013 r. w sprawie zmian budżetu gminy na 2013 r. Uchwała stanowi załącznik nr 11 do 
niniejszego protokołu.

Ad. 18. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej 
prognozy finansowej na lata 2013-2026.

Pani Halina Stoduś Skarbnik Gminy Lichnowy, poinformowała, że zostały uaktualnione 
dochody i wydatki Gminy oraz zmieniono plan zadań inwestycyjnych w wieloletnim planie 
finansowym.

Radni podjęli (przy 14 głosach za) Uchwałę Nr XL/292/2013 Rady Gminy Lichnowy z dnia
29.08.2013 r. zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej na 
lata 2013-2026. Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu.
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Ad. 19. Wolne wnioski.

Pan Benedykt Graban Radny Gminy Lichnowy, zapytał o termin i tematykę szkolenia.

Pan Jan Michalski Wójt Gminy Lichnowy, odpowiedział, że w najbliższym czasie zostanie 
ustalony najdogodniejszy dla wszystkich termin szkolenia.

Ad. 20. Zamknięcie posiedzenia.

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy 
zamknął posiedzenie XL sesji zwyczajnej Rady Gminy Lichnowy dnia 29.08.2013 roku.

Przewodniczący

Rad ińy Lichnowy
C M -

Zbigniew Rybicki

Protokołowała 

Monika Machowiec
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